

Российская академия наук  
Институт государства и права

# ГОСУДАРСТВО И ПРАВО

№ 1 2023 Январь

Основан в феврале 1927 г.  
Выходит 12 раз в год  
ISSN (Print) 1026-9452  
ISSN (Online) 2713-0398

Выходил под названиями: «Революция права» (1927–1929 гг.)  
«Советское государство и революция права» (1930–1931 гг.)  
«Советское государство» (1932–1938 гг.)  
«Советское государство и право» ISSN 0132-0769 (1939 г. – первая половина 1992 г.)  
«Государство и право» ISSN 1026-9452 (вторая половина 1992 г. – по н/в)

*Журнал издается под руководством  
Отделения общественных наук РАН*

Главный редактор  
М.И. Клеандров,  
член-корреспондент РАН,  
доктор юридических наук, профессор

Редакционный совет:

А.Н. Савенков, чл.-корр. РАН (*председатель*);  
М.В. Баглай, чл.-корр. РАН; А.П. Вершинин, д.ю.н.; В.И. Жуков, акад. РАН;  
В.Д. Зорькин, д.ю.н. (Санкт-Петербург); А.А. Клишас, д.ю.н.; П.В. Крашенинников, д.ю.н.;  
Н.М. Кропачев, чл.-корр. РАН (Санкт-Петербург); А.Г. Лисицын-Светланов, акад. РАН;  
Е.А. Лукашева, чл.-корр. РАН; Н.А. Макаров, акад. РАН;  
А.В. Смирнов, акад. РАН; Ю.К. Толстой, акад. РАН (Санкт-Петербург);  
Т.Я. Хабриева, акад. РАН; А.Р. Хохлов, акад. РАН

Редакционная коллегия:

А.И. Абдуллин, д.ю.н. (Казань); С.А. Авакьян, д.ю.н.; Г.Г. Арутюнян, д.ю.н. (Армения);  
Вильфрид Бергманн, д.ю.н. (Германия); Окко Берендс, д.ю.н. (Германия); Н.А. Богданова, д.ю.н.;  
М.М. Бринчук, д.ю.н.; Бернд Визер, д.ю.н. (Австрия); А.Н. Вылегжанин, д.ю.н.; Е.Ю. Грачева, д.ю.н.;  
А.А. Гришковец, д.ю.н.; Е.П. Губин, д.ю.н.; В.Н. Гуцуляк, д.ю.н.; Ван Джихуа, д.ю.н. (КНР);  
А.Г. Диденко, д.ю.н. (Казахстан); В.В. Дорошков, д.ю.н.; Ульрика Дэви, д-р права (Германия); И.В. Ершова, д.ю.н.;  
В.Н. Жуков, д.ю.н., д.ф.н.; С.В. Запольский, д.ю.н.; В.С. Каменков, д.ю.н. (Беларусь);  
Кристина Карзай, д.ю.н. (Венгрия); М.И. Клеандров, чл.-корр. РАН (*главный редактор*);  
Н.В. Кроткова, к.ю.н. (*заместитель главного редактора*); Куан Цзэнцзюнь, д.ю.н. (КНР);  
Лю Хунянь, д.ю.н. (КНР); А.В. Малько, д.ю.н. (Саратов); И.М. Мацкевич, д.ю.н.; Е.И. Носырева, д.ю.н. (Воронеж);  
Пламен А. Панайотов, д.ю.н. (Болгария); Т.А. Полякова, д.ю.н.; И.М. Рагимов, д.ю.н. (Азербайджан);  
Р.Н. Салиева, д.ю.н. (Казань); Л.В. Санникова, д.ю.н., проф. РАН; Паола Северино, д.ю.н. (Италия);  
Г.С. Скачкова, д.ю.н.; Ю.Н. Старилов, д.ю.н. (Воронеж); Янаки Б. Стоилов, д-р права (Болгария);  
А.А. Тедеев, д.ю.н.; А.П. Фоков, д.ю.н.; Уве Хеллманн, д-р права (Германия); В.М. Шерстюк, д.ю.н.;  
Б.С. Эбзеев, д.ю.н.; В.В. Ярков, д.ю.н. (Екатеринбург)

*Адрес редакции:* 119019 Москва, ул. Знаменка, 10  
тел.: +7 (495) 691-87-34  
e-mail: gospravo@igpran.ru  
<http://gospravo-journal.ru/>

Москва

© Российская академия наук, 2023  
© Институт государства и права РАН, 2023  
© Составление. Редакция журнала  
«Государство и право», 2023

A

*Russian Academy of Sciences  
Institute of State and Law*

# STATE AND LAW

№ 1      2023      January

Published since February 1927  
Monthly Publication (12 Times a Year)  
ISSN (Print) 1026-9452  
ISSN (Online) 2713-0398

Formerly known as: “Revolution of the Law” (Revolutsiya prava) (1927–1929)  
“Soviet State and the Revolution of the Law” (Sovetskoe gosudarstvo i revolyutsiya prava) (1930–1931)  
“Soviet State” (Sovetskoe gosudarstvo) (1932–1938)  
“Soviet State and Law” (Sovetskoe gosudarstvo i pravo) ISSN 0132-0769 (1939 – mid-1992)  
“State and Law” (Gosudarstvo i pravo) ISSN 1026-9452 (mid-1992 – present)

*The Journal is published under supervisi,  
on of the Department of social Sciences of the RAS*

Editor-in-Chief

M.I. Kleandrov,

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences,  
Doctor of Law, Professor

Editorial Council:

A.N. Savenkov, Corresponding Member of the RAS (*Chairman*);  
M.V. Baglay, Corresponding Member of the RAS; A.P. Vershinin, Doctor of Law;  
V.I. Zhukov, Academician of the RAS; V.D. Zorkin, Doctor of Law (St. Petersburg); A.A. Klishas, Doctor of Law;  
P.V. Krashennikov, Doctor of Law; N.M. Kropachev, Corresponding Member of the RAS (St. Petersburg);  
A.G. Lisitsyn-Svetlanov, Academician of the RAS; E.A. Lukasheva, Corresponding Member of the RAS;  
N.A. Makarov, Academician of the RAS; A.V. Smirnov, Academician of the RAS;  
Yu. K. Tolstoy, Academician of the RAS (St. Petersburg);  
T. Ya. Khabrieva, Academician of the RAS; A.R. Khokhlov, Academician of the RAS

Editorial Board:

A.I. Abdullin, Doctor of Law (Kazan); S.A. Avakyan, Doctor of Law; G.G. Arutyunyan, Doctor of Law (Armenia);  
Wilfried Bergmann, Doctor of Law (Germany); Okko Behrends, Doctor of Law (Germany); N.A. Bogdanova, Doctor of Law;  
M.M. Brinchuk, Doctor of Law; Bernd Wieser, Doctor of Law (Austria); A.N. Vylegzhanin, Doctor of Law;  
E. Yu. Gracheva, Doctor of Law; A.A. Grishkovets, Doctor of Law; E.P. Gubin, Doctor of Law; V.N. Gutsulyak, Doctor of Law;  
Wang Jihua, Doctor of Law (China); A.G. Didenko, Doctor of Law (Kazakhstan);  
V.V. Doroshkov, Doctor of Law; Ulrike Davy, Doctor of Law (Germany); I.V. Ershova, Doctor of Law;  
V.N. Zhukov, Doctor of Law, DSc in Philosophy; S.V. Zapolsky, Doctor of Law; V.S. Kamenkov, Doctor of Law (Belarus);  
Krisztina Karsai, Doctor of Law (Hungary); M.I. Kleandrov, Corresponding Member of the RAS (*Editor-in-Chief*);  
N.V. Krotkova, PhD in Law (*Vice-Editor-in-Chief*); Kuang Zengjun, Doctor of Law (China);  
Liu Hongyan, Doctor of Law (China); A.V. Mal'ko, Doctor of Law (Saratov); I.M. Matskevich, Doctor of Law;  
E.I. Nosyreva (Voronezh); Plamen A. Panayotov, Doctor of Law (Bulgaria); T.A. Polyakova, Doctor of Law;  
I.M. Ragimov, Doctor of Law (Azerbaijan); R.N. Salieva, Doctor of Law (Kazan);  
L.V. Sannikova, Doctor of Law, Professor of the RAS; Paola Severino, Doctor of Law (Italy); G.S. Skachkova, Doctor of Law;  
Yu. N. Starilov, Doctor of Law (Voronezh); Yanaki B. Stoilov, Doctor of Law (Bulgaria); A.A. Tedeev, Doctor of Law;  
A.P. Fokov, Doctor of Law; Uwe Hellmann, Doctor of Law (Germany); V.M. Sherstyuk, Doctor of Law;  
B.S. Ebzeev, Doctor of Law; V.V. Yarkov, Doctor of Law

*Address:* 10 Znamenka street, 119019 Moscow, Russian Federation

tel.: +7 (495) 691-87-34

e-mail: [gospravo@igpran.ru](mailto:gospravo@igpran.ru)

<http://gospravo-journal.ru/>

Moscow

© Russian Academy of Sciences, 2023  
© Institute of State and Law of the RAS, 2023  
© Editorial Board of “State and Law”, 2023

## СОДЕРЖАНИЕ

### Номер 1, 2023

|   |   |
|---|---|
| В центре внимания – человек<br>Уполномоченный по правам человека в Российской Федерации Т.Н. Москалькова<br>отвечает на вопросы журнала «Государство и право» | 7 |
|---|---|

### ДИСКУССИИ И ОБСУЖДЕНИЯ

|   |    |
|---|----|
| Будущий Международный суд по правам человека с участием России:<br>варианты возможностей<br><i>М.И. Клеандров</i> | 12 |
| Конституционная правосубъектность личности в контексте этики животных<br><i>Е.А. Капитонова, Г.Б. Романовский</i> | 23 |

### ГРАЖДАНСКОЕ И ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСКОЕ ПРАВО

|   |    |
|---|----|
| Феномен самозанятости: к пятилетнему юбилею правового режима<br><i>И.В. Ершова, В.А. Лаптев, О.А. Тарасенко</i> | 34 |
|---|----|

### УКРЕПЛЕНИЕ ЗАКОННОСТИ И БОРЬБА С ПРЕСТУПНОСТЬЮ

|   |    |
|---|----|
| Этнозоологическое насилие как модель для совершения преступления<br><i>А.М. Плешаков, Г.С. Шкабин</i> | 48 |
|---|----|

### АДМИНИСТРАТИВНОЕ ПРАВО И ПРОЦЕСС

|  |    |
|--|----|
| К вопросу о тенденциях развития правового установления административной<br>ответственности<br><i>И.А. Адмиралова, М.В. Костенников, А.В. Куракин</i> | 59 |
|--|----|

### ИНФОРМАЦИОННОЕ ПРАВО И ИНФОРМАЦИОННАЯ БЕЗОПАСНОСТЬ

|  |    |
|--|----|
| Правовые проблемы использования чат-ботов в социополитических коммуникациях<br><i>Л.В. Санникова, И.М. Соколыщик</i> | 68 |
| Кибертерроризм: криминологическая характеристика и квалификация<br><i>В.В. Красинский, В.В. Машко</i>                | 79 |

### ПРАВО И МЕЖДУНАРОДНЫЕ ОТНОШЕНИЯ

|   |    |
|---|----|
| «Институты вместо правил»: механизм проведения единой финансовой политики<br>в Европейском Союзе<br><i>С.О. Шохин, Е.В. Кудряшова</i> | 92 |
|---|----|

### ЗА РУБЕЖОМ

|  |     |
|--|-----|
| Делиберативность и алеаторные процедуры как легитимация соматических прав человека:<br>опыт Республики Ирландия и Австралийского Союза<br><i>В.В. Денисенко, Е.Н. Трикоз</i> | 100 |
| Последствия Брекзита для конституционной системы Великобритании<br><i>С.И. Коданева</i>  | 114 |
| Подходы к регламентации тестирования и применения беспилотного транспорта<br>в Сингапуре<br><i>Р.И. Дремлюга, А.И. Коробеев, А.И. Чучаев</i>                                 | 123 |

---

## СТРАНИЦЫ ИСТОРИИ

|   |     |
|---|-----|
| Концепция единства судебной системы по Положению о судостроительстве РСФСР 1922 г. (К 100-летию Верховного Суда Российской Федерации) | 132 |
| <i>Е. В. Бурдина, В. Н. Корнев</i>  |     |
| Государственные преступления в системе Особенной части Уголовного кодекса РСФСР и Уголовного кодекса Российской Федерации             | 142 |
| <i>Ю. В. Николаева</i>  |     |
| Первый Уголовный кодекс Советской России и ответственность профессиональных преступников  | 153 |
| <i>П. А. Скобликов</i>  |     |

---

## НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ

|   |     |
|---|-----|
| Гипотеза о разумном равенстве в свободе: основные положения     | 162 |
| <i>А. Р. Гильмуллин</i>   |     |
| Гражданское дело «красного графа»                               | 168 |
| <i>А. П. Вершинин</i>   |     |
| К вопросу об определении понятия и признаков корпоративных норм | 173 |
| <i>Н. А. Макарова</i>   |     |

---

## НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

|  |     |
|--|-----|
| Экспертный «круглый стол» «Идеи евразийства в российском праве: теоретико-философские основания и практика реализации»                             | 178 |
| <i>Н. В. Кроткова</i>  |     |
| Обзор Всероссийской научно-практической конференции с международным участием «История государства и права в условиях новой научной рациональности» | 194 |
| <i>С. А. Готов, И. А. Алешкова</i>   |     |

---

## КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

|  |     |
|--|-----|
| Я. Стоилов. Принципы права: понятие и применение / пер. с болгар. яз. Е. М. Кузьминой, Г. Канева | 200 |
| <i>Е. А. Фролова</i>   |     |
| Р. Паунд. Масонство и закон / пер. с англ. Е. Л. Кузьмишина                                      | 203 |
| <i>Р. В. Нутрихин</i>  |     |

---

---

---

# CONTENTS

---

---

## Number 1, 2023

---

---

|   |   |
|---|---|
| In the center of attention is a person<br>Commissioner for Human Rights in the Russian Federation T.N. Moskalkova answers<br>the questions of the journal "State and Law" | 7 |
|---|---|

### DISCUSSIONS AND DEBATES

|  |    |
|--|----|
| The future International Court of Human Rights with the participation of Russia:<br>options for possibilities<br><i>M.I. Kleandrov</i> | 12 |
| Constitutional legal personality of a person in the context of animal ethics<br><i>E.A. Kapitonova, G.B. Romanovsky</i>                | 23 |

### CIVIL AND ENTREPRENEURIAL LAW

|  |    |
|--|----|
| Self-employment phenomenon: to five-year anniversary of a legal regime<br><i>I.V. Ershova, V.A. Laptev, O.A. Tarasenko</i> | 34 |
|--|----|

### STRENGTHENING OF LEGALITY AND STRUGGLE WITH CRIMINALITY

|   |    |
|---|----|
| Ethnozoological violence as a model for committing a crime<br><i>A.M. Pleshakov, G.S. Shkabin</i> | 48 |
|---|----|

### ADMINISTRATIVE LAW AND PROCESS

|  |    |
|--|----|
| On the issue of trends of the development of the legal establishment of administrative<br>responsibility<br><i>I.A. Admiralova, M.V. Kostennikov, A.V. Kurakin</i> | 59 |
|--|----|

### INFORMATION LAW AND INFORMATION SECURITY

|   |    |
|---|----|
| Legal issues in the use of chatbots in sociopolitical communications<br><i>L.V. Sannikova, I.M. Sokolshchik</i> | 68 |
| Cyberterrorism: criminological characteristics and qualification<br><i>V.V. Krasinsky, V.V. Mashko</i>          | 79 |

### LAW AND INTERNATIONAL RELATIONS

|   |    |
|---|----|
| "Institutions v. rules": common financial politics implementation mechanism<br>in the European Union<br><i>S.O. Shokhin, E.V. Kudryashova</i> | 92 |
|---|----|

### ABROAD

|  |     |
|--|-----|
| Deliberativity and aleatory procedures as a legitimation of somatic human rights:<br>experience of the Republic of Ireland and the Commonwealth of Australia<br><i>V.V. Denisenko, E.N. Trikoz</i> | 100 |
| The consequences of Brexit for the constitutional system of the Great Britain<br><i>S.I. Kodaneva</i>  | 114 |
| Approaches to the regulation of testing and the use of unmanned vehicles in Singapore<br><i>R.I. Dremlyuga, A.I. Korobeev, A.I. Chuchaev</i>   | 123 |

---

## PAGES OF HISTORY

|  |     |
|--|-----|
| The concept of the unity of the judicial system according to the Regulations on the Judiciary of the RSFSR of 1922 (To the 100 <sup>th</sup> anniversary of the Supreme Court of the Russian Federation) | 132 |
| <i>E.V. Burdina, V.N. Kornev</i>   |     |
| State crimes in the system the Special part of the Criminal Code of the RSFSR and the Criminal Code of the Russian Federation  | 142 |
| <i>J.V. Nikolaeva</i>  |     |
| The first Criminal Code of Soviet Russia and the responsibility of professional criminals  | 153 |
| <i>P.A. Skoblikov</i>  |     |

---

## SCIENTIFIC REPORTS

|  |     |
|--|-----|
| The hypothesis of reasonable equality in freedom: basic provisions | 162 |
| <i>A.R. Gilmullin</i>  |     |
| The civil case of the “red count”                                  | 168 |
| <i>A.P. Vershinin</i>  |     |
| To the question of the definition and features of corporate norms  | 173 |
| <i>N.A. Makarova</i>   |     |

---

## SCIENTIFIC LIFE

|   |     |
|---|-----|
| Expert “Round Table” “Ideas of Eurasianism in Russian law: theoretical and philosophical grounds and practice of implementation”  | 178 |
| <i>N.V. Krotkova</i>  |     |
| Review of the All-Russian Scientific and Practical Conference with international participation “The history of state and law in the conditions of new scientific rationality” | 194 |
| <i>S.A. Glotov, I.A. Aleshkova</i>  |     |

---

## CRITICISM AND BIBLIOGRAPHY

|  |     |
|--|-----|
| Ya. Stoilov. Principles of law: concept and application / transl. from Bulgarian by E.M. Kuzmina, G. Kanev | 200 |
| <i>E.A. Frolova</i>  |     |
| R. Pound. Freemasonry and Law / transl. from English by E.L. Kuzmishin                                     | 203 |
| <i>R.V. Nutrikhin</i>  |     |

---